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محسن فروزان دروازه بان تیم تراکتورسازی تبریز 
به همراه همسرش توسط سازمان اطلاعات سپاه 

عاشورا دستگیر شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از  خبرگزاری 
آنا از پایگاه اطلاع رسانی سپاه عاشورا، محسن 

تبریز  تراکتورسازی  تیم  دروازه بان  فروزان، 
به همراه همسرش به اتهام تبانی و شرط بندی،  
سپاه  اطلاعات  سازمان  توسط  اردیبهشت   ۹

عاشورا در تهران بازداشت شد.
فروزان در  تبانی و دسیسه محسن  به دنبال 

بازی سپیدرود و تراکتور و احراز تبانی در این 
دیدار، این بازیکن خاطی و همسرش به اتهام 
بازی های  فعال در شبکه شرط بندی  حضور 
رسانه  و  فرهنگ  دادسرای  حکم  با  فوتبال 

بازداشت شدند.

به اتهام تبانی و دسیسه؛

محسن فروزان توسط سازمان اطلاعات سپاه عاشورا دستگیر شد
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برایم خاطره ای ماندگار بود
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خبر

ضرب الاجل 10 روزه استاندار البرز 
برای حل اختلافات داخلی برخی 
شوراها با شهرداری ها در استان

نماینده عالی دولت در استان البرز با تاکید بر اینکه به نهاد 
شورا و رای مردم باور عمیق دارم، گفت: همواره تاکید دارم 
که نباید در تصمیمات شوراها دخالت کنیم ولی در جایی 
که دچار گرفتاری شده و درخواست مساعدت داشته باشند 
همراه آنها خواهیم بود چراکه نباید رسیدگی به امور مردم 

مختل شود.
روابط  کل  اداره  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
عمومی و امور بین الملل استانداری البرز، شهبازی در 
مراسم روز شوراها که صبح روز گذشته در سالن شهدای 
دولت استانداری برگزار شد، با اشاره به اینکه اولین دوره 
اسفند  در 7  روستا  و  اسلامی شهر  انتخابات شوراهای 
ماه سال 77 و شروع به کار رسمی این دوره نیز در ۹ 
اردیبهشت ماه سال 78 بوده است، افزود: اهمیت نهاد 
شورا در اسلام و آیات بسیاری از قرآن کریم به دفعات 

تکرار شده است.
وی ادامه داد: تمامی مدیران سطوح مختلف نظام جمهوری 
اسلامی ایران به اهمیت شوراهای اسلامی شهر و روستا 
واقف هستند و بر این اساس نسبت به اجرای تصمیمات 

قانونی این نهاد مردمی اقدام می کنند.
شهبازی گفت: اعضای شوراهای اسلامی بعنوان نمایندگان 
مردم در پارلمان های شهری و روستایی باید فرای اختلاف 
نظرها با اتحاد و انسجام برای بالندگی، پیشرفت و آبادانی 

شهرها و روستاها تلاش کنند.
وی با بیان اینکه شوراهای اسلامی شهر و روستا در البرز 
کم اختلاف ترین شوراهای کشور محسوب می شوند، افزود: 
بر این اساس به دلیل چنین جایگاهی، سطح توقع مردم و 

مسئولان برای تداوم این روند بالاتر می رود.
استاندار البرز اضافه کرد: اگر اختلاف ها در پارلمان های 
شهر و روستایی افزایش یابد موجبات دغدغه و نگرانی مردم 

فراهم می شود.

با ابزار قانونی در کنار شوراها برای تسهیل در 
خدمات رسانی به مردم هستیم

وی با تاکید بر اینکه به نهاد شورا و رای مردم باور عمیق 
تصمیمات  در  نباید  که  دارم  تاکید  همواره  گفت:  دارم، 
شوراها دخالت کنیم ولی در جایی که دچار گرفتاری شده 
و درخواست مساعدت داشته باشند همراه آنها خواهیم بود 

چراکه نباید رسیدگی به امور مردم مختل شود.
شهبازی افزود: استاندار و فرمانداران در البرز با ابزار قانونی 
که در اختیار دارند برای تسریع در حل و فصل مشکلات و 
تسهیل در اقدامات شوراها و به تبع آن شهرداری ها حضور 

جدی دارند.

ضرب الاجل 10 روزه استاندار البرز برای حل 
اختلافات داخلی برخی شوراها با شهرداری ها 

استاندار البرز با تعیین ضرب الاجل 10 روزه برای برخی 
شوراهای البرز، افزود: برخی از شوراهای شهر در استان 
که با شهرداری ها دارای اختلاف هستند که باید طی 
مدت 10 روز موضوعات داخلی خود را حل و فصل کنند 
چراکه ما اساسا بدنبال مچ گیری و پرونده سازی برای 

آنها نیستیم.
اعضای شوراهای اسلامی شهر و روستا با گذشت و هم 

افزایی برای عمران و آبادانی البرز برنامه ریزی کنند
وی ادامه داد: از اعضای شوراهای اسلامی شهر و روستا 
انتظار می رود که با گذشت و هم افزایی در سایه اتحاد 
انسجام به عمران و آبادانی شهرها و روستاها بپردازند چراکه 
نباید زمینه ناراحتی و گرفتاری مردم بواسطه اختلاف های 

داخلی فراهم شود.
باید با خردجمعی در جهت ترسیم آینده ای روشن برای 

البرز تصمیم گیری کرد
شهبازی گفت: باید با خرد جمعی و رعایت اخلاق حرفه ای، 
در جهت صلاح مردم تصمیم گیری شود تا آینده ای روشن 

برای مردم البرز ترسیم شود.

خبر روز

رضا تواضعی

به  دوباره  ها  قیمت  است  روزی  چند 
پرواز در آمده است و در کثیری از بازارها 
التهاب شروع شده است. اینکه در فصلی 
که از منظر بازاری ها به »گدا بهار« و 
دوران رکود بازار  معروف است، اینچنین 
شاهد جهش قیمت ها باشیم خبر خوبی 
نیست و نشان می دهد که اگر نگوییم 
خیانتی در کار است اما قطعا بی تدبیری 
و بی تفاوتی در بین مسئولان کشور در 

این باب محرز است.
قیمت خودرو در حالی افسار پاره کرده 
است که چندین هزار تن قطعات خودرو 
در گمرکات مانده و به زودی دیگر قابل 
استفاده نخواهد بود. قیمت خودرو در 
حالی افزایش پیدا کرده که حقوق کارگر 
ایران خودرو که تا دیروز ارزش برابری 
شد  می  دلار  فرضا 800  دلار  با  اش 
امروز به 200 دلار رسیده است. قیمت 
خودرو در حالی افزایش پیدا کرده است 
که مدعی هستیم بسیاری از خودروهای 
پر تیراژمان را تا ۹0 در صد بومی سازی 
کرده ایم و مابقی خودروهای پر تیراژ را 
هم بیش از 70 درصد به شکل بومی 
در  اینجاست  جالب  کنیم.  می  تولید 

زمانه ای خودروسازهای ما دم از ضرر و 
زیان می زنند که دولت هزاران میلیارد از 
بیت المال ملت  را در حلقوم این گردنه 
بگیران حلبی ساز ریخته است و حتی 
ارز دولتی  از  واردات قطعات هم  برای 

استفاده می کنند.
قیمت ارزاق مردم در حالی بالا می رود 
که در یک فقره حماقت تاریخی 20 
هزار تن برنج در انبارها فاسد شده و دور 
ریخته شده است و یا در یک جنایت 
اقتصادی دیگر 33 هزار تن برنج تاریخ 

گذشته وارد کشور شده است.
قیمت گوشت در حالی باعث شده این 
پر  از سبد غذائی مردم  ماده خوراکی 
همیشه  از  گوشت  واردات  که  بکشد 
بیشتر شده است و هیچ قاچاقی هم 
بازار  به  ای  ضربه  چنین  بتواند  که 
قیمت گوشت بزند بدون دست داشتن 
مسئولین بلند پایه در چنین حجمی از 
قاچاق، شدنی نیست و دور از ذهن است.
ارز دولتی 4200 تومانی برای کالاهایی 
تخصیص داده شده که ابدا در زندگی 
مردم تاثیر حداکثری ندارد و فقط ایجاد 
رانت های وحشتناک برای عده ای حرام 
لقمه کرده که به سبب قرابت به دستگاه 
قدرت در حال مکیدن شیره جان مردم 
در این حال و روز هستند؛ و بسیاری 
دیگر از این دست مسائل که گفتنش 
مثنوی هفتاد من کاغذ می شود... ما 
در انقلابمان سخنانی ماندگار از بزرگان 
انقلاب داریم که یکی از انها در این مدت 
شدیدا در گوشم طنین انداز شده و هر 
روز صدایش بلند تر و بلندتر و بلند تر در 

ذهنم پژواک پیدا می کند.
شهید بهشتی گفته بود:»ما شیفتگان 
خدمت هستیم، نه تشنگان قدرت« .من 
در شرف و صداقت آن شهید بزرگ در 
گفتن این سخن شکی ندارم و اعتقاد 
دارم غالب و قاطبه انقلابیون آن روزگار 
شیفتگان خدمت بودند که قدرت را هم 
برای خدمت به خلق و ملت می خواستند 
اما بعد از گذشت سالها انگار بر دیوارهای 
این انقلابی گری زنگارهای بزرگی نشسته 
و آنقدر برخی از معیارهای انقلابی گری 
کدر یا کمرنگ شده که دیگر تشخیص و 
تمیز شیفتگان خدمت از تشنگان قدرت 

برای عامه مردم واضح نیست.
اما قسمت بد ماجرا اینجاست که مردم 
در این وانفسا شدیدا احساس می کنند 
که انگار رها شده اند مدعیان خدمت به 
ملت  را مشتی رقبای سیاسی می بینند 
که برای اینکه منویات سیاسی خود را 
پیش ببرند مردم را وجه المصالحه خود 
کرده اند و با فشارهای حداکثری به آنها به 

دنبال صید ماهی مراد سیاسی خود برای 
حفظ و حصول قدرت بیشتر می بینند.

من نمی خواهم کسی را به خیانت متهم 
کنم  اما به وضوح می بینم که انگار 
عده ای از مسئولین میان رده کشوری 
مامورند مردم را به ستوه در آورند تا باز 

هم به میز مذاکرات برویم.
دفعه قبل که در شهر آشوبی های 88 
جامعه را دچار یک شکاف عظیم کردند 
که در نهایت چهار سال بعدش برجام 
را بیافرینند و حالا هم با باز کردن راه 
تاثیر گذاری فشارهای غرب به مردم و به 
ستوه درآوردن آنها و القای اینکه تنها راه 
رهایی مذاکره با غرب است » به دنبال 
این هستند قدرتشان را در مذاکره ای 

دیگر تثبیت کنند.
شخصا و با صدای بلند می گویم اگر نظام 
نتواند بین شیفتگان خدمت و تشنگان 
قدرت مرز بندی محسوسی ایجاد کند 
مردم هم دیگر بین شیفتگان خدمت و 
تشنگان قدرت فرقی قائل نخواهند شد.

شیفتگان  خدمت
 و تشنگان قدرت!

این  شهرداری جان سلام! دیدی که 
تیر چراغ چقدر وقیح شده که جلوی 
چشمان خودت اینطور نابخردانه کنار 
مادر و کودکی که برای نفس تازه کردن 

روی نیمکت نشسته بودند خودش را به 
موش مردگی زد!؟

کلا این مبلمان شهری خیلی بی تربیت 
است شما خودت را یک وقت ناراحت 

نکن. اسباب بازی ها یک جور، وسایل 
ورزشی پارک ها یک جور.

تازه از این ها بدتر جوب های آب است 
که با نم بارانی هرچه خورده و نخورده 

اند بیرون می دهند.
شهرداری جان چشمت روز بد نبیند، 
آسفالت خیابان ها و دست اندازها و 

سرعتگیرهای عجیب و غریب کرج که 
اصلا حیا ندارند و شده اند شهره عام و 

خاص شهرهای ایران.
اوضاع  جان،  شهرداری  که  خلاصه 
عمرانی و زیباسازی و ورزشی و فرهنگی 
شهرت بدجور نابسامان است. هرچند 

شما که تقصیر نداری.

شهرداری جان سلام...

نخود هر آش

سرمقاله

نماینده مردم کرج، اشتهارد، فردیس و 
بخش آسارا در مجلس شورای اسلامی 
بیشتر  هرچه  همدلی  بر  تاکید  با 
مسئولان گفت: اعضای شورا منتخب 
مردم هستند و در کارهای خدماتی 
باید منافع مردم مدنظر و اولویت قرار 

گیرد.
عزیز اکبریان روز گذشته در همایش 
روز شوراها در استانداری البرز خطاب 
به اعضای شورای حاضر در این نشست 
افزود: اختلافات مردم را آزار می دهد 
بنابراین باید با انسجام و همدلی کارها 

را پیش برد.
کنار  باید  اختلافات  داد:  ادامه  وی 
اکثریت  رای  به  و  شود  گذاشته 

احترام گذاشت چرا که شوراها مقوله 
دموکراسی در هر جامعه ای به شمار 

می رود.
بصیر  و  آگاه  مردم  گفت:  اکبریان 
ایران اسلامی به خوبی تمام مسائل و 
موضوعات را می فهمند بنابراین نباید 

با اختلافات سبب آزار آنان شد.
و  مسئولان  تمام  کرد:  اضافه  وی 

مدیران باید شهرداران رابرای سازندگی 
یاری  مردم  به  بهتر  خدمات  ارائه  و 
دهند و شهرداران نیز باید فعالیت های 
کاری  سرلوحه  در  را  عظیم  عمرانی 

خود قراردهند.
نماینده مردم کرج، اشتهارد ، فردیس و 
بخش آسارا در مجلس شورای اسلامی 
این  در  کرج  شهر  کرد:  خاطرنشان 

زمینه بیش از سایر شهرها باید مورد 
توجه قرار گیرد چرا که از شهرهای کم 
برخوردار و دور افتاده کویری نیست 
بنابراین با توجه به ظرفیت ها می توان 

خدمات بهتری رابه مردم ارائه داد.
با  کشور  ویژه  شرایط  داد:  ادامه  وی 
ممکن  کمتر  نفت  فروش  به  توجه 
است مشکلاتی را در حوزه غذا و دارو 
به همراه آورد بنابراین باید با انسجام 

موانع را طی کرد.
اکبریان در خصوص تبلیغات شهری 
نیز گفت: مجوز این نوع تبلیغات نباید 
به ارگان و دستگاه های اجرایی داده 
شود و با ساماندهی هرچه بهتر دراین 

زمینه فعالیت صورت گیرد.

عز یز اکبریان:

شوراها منافع مردم را اولویت 
قرار دهند



چهار شنبه 11  اردیبهشت 1398 - شماره 225

روزنامه اقتصادی - ورزشی
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نسترن کیوان پور
Nastaran.keyvanpour

@gmail.com

هنر  و  فرهنگ  حوزه ی  از  انتظارها 
سوی  از  به ویژه  بالاست؛  همیشه 
اصحاب رسانه و اهالیِ قلم. با وجودِ 
ورزشی،  فرهنگی،  کمیسیونِ  دو 
اجتماعی و کمیسیون هنر و ارتباطات، 
نیز شده  دوبرابر  پیشین،  انتظارهای 
است. تعامل با اهالیِ رسانه و شنیدنِ 
اقدامی  می تواند  آنان  گلایه های 
کوچک اما تاثیرگذار برای خبرنگاران 
و روزنامه نگاران استان البرز باشد که 
و  بوده  پراکنده  و  جَسته وگُریخته 

استمراری نداشته است.
رحیم  از  شد  سبب  موضوع  همین 
خستو؛ سخنگوی شورای شهر کرج 
ارتباطات  و رئیس کمیسیون هنر و 
دو  وجودِ  با  چرا  که  کنیم  پرسش 

کمیسیونِ مرتبط با فرهنگ، ارتباط ها 
با اهالیِ رسانه گاه کم رنگ است و آیا 
این دو کمیسیون موازی کاری دارند یا 

خیر.
گفت:  خصوص  این  در  خستو 
»کمیسیون هنر و ارتباطات به دلیلِ 
شکل  فرهنگی  کمیسیون  ضعفِ 
فرهنگ  از  صحبت  هرگاه  نگرفت. 
یعنی  فرهنگ  مولدِ  قلبِ  می شود، 
هنر مورد غفلت واقع می شود. تمامِ 
تبلور  هنر  به واسطه ی  ما  داشته های 
می یابد اما متاسفانه هنر و هنرمندانِ 
برجسته ی شهر کرج مدت هاست به 
حاشیه  رفته اند و بی اعتنایی ها آنان را 
به فعالیت در شهرهای دیگر به ویژه 
تهران کشانده است. هم چنین توجه 
دیگری  خلأ  نیز  رسانه  حوزه ی  به 
بود که شورا با آن روبه رو بود. همین 
موضوع سبب شد کمیسیون هنر و 
ارتباطات شکل بگیرد تا توجهِ ویژه ای 

به مطالباتِ هنرمندان داشته باشیم.«
بیان  با  سخنگوی شورای شهر کرج 
اقدامات  فرهنگی  کمیسیون  اینکه 
داده  انجام  گذشته  سال  طی  خوبی 
از  »حمایت  »لایحه ی  گفت:  است 

و  کتاب  موزعان  و  کتاب فروشان 
موسسات فرهنگی« یکی از مهم ترین 
رسید.  تصویب  به  که  بود  لوایحی 
هم چنین برگزاریِ روز فرهنگی کرج، 
روز آتش نشان و نام گذاریِ خیابان ها 
و بلوارهای کرج به نامِ افرادِ برجسته  
از جمله مواردی بود که بسیار حائز 

اهمیت است.«
رئیس  سلیم نژاد؛  اکبر  از  ادامه  در 
و  ورزشی  فرهنگی،  کمیسیون 
این  عملکرد  به  راجع  نیز  اجتماعی 
و  گذشته  سال  طی  کمیسیون 

بودجه ی مصوب سوال کردیم.
سالِ  فرهنگی  بودجه ی  سلیم نژاد 
گذشته)سال ۹7( را 13 میلیارد تومان 
اعلام کرد و گفت: »این رقم در سال 
حوزه ی  گستردگیِ  به  توجه  با   ۹8
میلیارد   24 آن،  اهمیتِ  و  فرهنگ 
تومان تصویب شد. هرچند در سال 
۹7 توانستیم با جلب مشارکت مردم 
مردم نهادِ  سازمان های  و  انجمن ها  و 
استان این رقم را به 26 میلیارد تومان 

برسانیم.«
توجهِ ویژه به محله محوری در شورای 
مطرح  فعالیت  آغازِ  از  پنجم  دوره ی 

بوده است.رئیس کمیسیون فرهنگی، 
ورزشی و اجتماعی شورای شهر کرج 
»ورزش  گفت:  خصوص  این  در  نیز 
همگانی و آموزش قرآن را به محله ها 
برُدیم تا اقداماتِ مدیریت شهری در 
این حوزه ها واردِ مرحله ی کیفی تری 

شود.«
او در پایان به اختصاصِ ده خانه به 
سمن ها در ده منطقه ی مختلف کرج 
خبر داد و گفت: »می خواهیم علاوه 
بر انجام کارهای فرهنگی با کمک و 
اهالیِ  نقطه نظراتِ  مردم،  مشارکت 
جریانِ  در  و  بدانیم  هم  را  محلات 
مطالبات و درخواست های مردم قرار 

بگیریم.«
اقدامات  که  است  این  ما  انتظارِ 
فرهنگی کرج در هر دو کمیسیون، 
با ارتباطِ بیش تر و تعاملِ جدی تر با 
در  عینی تری  نمودِ  رسانه،  اصحاب 
جامعه پیدا کند و شهروندان تاثیرِ این 
اقدامات را در شهر لمس کنند؛ در هر 
حال روسای کمیسیون های مرتبط با 
فرهنگ وعده ی تعاملِ مطلوب تری با 
اهالی رسانه داده اند که امید است این 

امر محقق شود.

درخواست از اعضای شورای شهر کرج؛

تعاملِ جدی تری با خبرنگاران داشته باشید

یک استاد دانشگاه در رشته حمل و 
نقل و ترافیک دانشگاه وین در بازدید 
از خیابان های چند شهر ایران، دلایل و 
پیامدهای اعتیاد به استفاده از خودروی 
و  کرد  تشریح  را  ایران  در  شخصی 
شهری  خودروی  به  گفت:وابستگی 
تاثیر برخی قوانین و  ایران تحت  در 
دستورات و همچنین نبود بسترهای 
به  تشویق  و  ترغیب  برای  مناسب 
شهرسازی پیاده محور، بسیار زیاد است.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از 
پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، 
استاد  کنوفلاخر  هرمن  پروفسور 
دانشگاه اتریش که به همراه 30 نفر 
از استادان، پژوهشگران و دانشجویان 
شهری،  برنامه ریزی  رشته های 
حمل ونقل  و مهندسی ترافیک دانشگاه 
وین با حضور در شهر اصفهان و چند 
شهر دیگر از برخی پروژه های شهری 
همچون پروژه های احداث مترو بازدید 
کردند،گفت: شهرسازی و حمل ونقل 
طبیعت  و  زندگی  مردم،  علیه  نباید 
باشد. این پژوهشگر دانشگاه وین بیان 
کرد: چیزی که مشاهده می شود اینکه 
وابستگی زیادی به خودروی شخصی 
آن  شهرهای  و  دارد  وجود  ایران  در 
تحت تاثیر قوانین و دستوراتی که آنها را 
برای استفاده از خودرو تغییر می دهند 
بیشتر و بیشتر مردم را به استفاده از 
خودروی شخصی در جابه جایی روزانه 

در خیابان ها وابسته می کند.
براساس این گزارش در دو هفته سفر 
این گروه 30 نفره به ایران از شهرهای 
تهران، بوشهر، شیراز، یزد و اصفهان 
سفر  این  از  هدف  که  شد  بازدید 
با زیرساخت های حمل ونقل  آشنایی 

رفتارهای  و  شهری  ساختارهای  و 
ترافیکی ایران و تاثیر زیرساخت های 
شهری و سیستم های حمل ونقل و 
جابه جایی مردم و ارائه راهکارهای لازم 
این  در  این گروه  فعالیت  بود. عمده 
مسیر است که بتوانند مدهای پایدار 
مثل استفاده از دوچرخه، پیاده روی و 
حمل ونقل عمومی را اعتلا دهند و این 
از طریق دو روش انجام می شود. اول 
آنکه ساختارهای شهری فراهم شود که 
مردم بتوانند سفرها را در فاصله کوتاهی 
انجام دهند و دوم آنکه شرایط استفاده 

از خودروی شخصی سخت شود.

نسخه نجات شهرها از آشفتگی
استاد  کنوفلاخر  هرمن  پروفسور 
مدرسان  از  یکی  و  اتریش  دانشگاه 
برجسته جامعه دانشگاهی اروپا در ادامه 
اظهار کرد: قبل از اینکه به اصفهان سفر 

کنم از چند شهر جدید دیگر در ایران 
بازدید داشتم که فکر می کنم در این 
تاریکی  هم  و  است  نور  هم  شهرها 
کارهای خوبی  و همزمان که خیلی 
انجام شده اما هنوز بعضی از زمینه ها 
هست که باید به صورت اساسی بهبود 
پیدا کند. این طور استنباط می شود که 
بعضی از معمارها به جای اینکه به خرد 
و دانش غنی معماری و شهرسازی که 
دارد  وجود  ایران  کهن  شهرهای  در 
توجه کنند، از راه غلط معماری غربی 

پیروی کرده اند.
این در حالی است که اگر از راهنماها، 
دستورالعمل ها و استانداردهایی که در 
غرب توسعه پیدا کرده اند استفاده کنید 
و آنها را مبنا قرار دهید شما به جای 
شهرهای انسان محور شهرهای معتاد 
به خودرو توسعه خواهید داد. به اعتقاد 
وی بازگشت به معماری ایرانی راه حلی 

مهم در جذاب سازی شهرها و همچنین 
نسخه نجات شهرهای ایران از آشفتگی 
به لحاظ بصری و ویژگی های معماری 

و شهرسازی است.
وی ادامه داد: با نگاه به چهارباغ اصفهان 
خرد و دانش شهرسازی ایران را که با 
طبیعت و محیط زیست سازگار است 
مشاهده می کنید. بنابر این حتی چند 
صد متر پیاده روی مشکل نیست چون 
بر اساس محیط  و  شهرسازی مطابق 
پیاده روی  و  شده  احداث  زیست 
مطلوبی را ایجاد کرده و ما این اصول 
در سایر  بلکه  اصفهان  در  تنها  نه  را 
شهرهایی که بازدید کردیم دیدیم که 
وجود دارد و این اصول از قرون وسطی 
تا ابتدای قرن بیستم رعایت شده و تا 
زمانی که تحت تاثیر غرب قرار گرفته به 

فراموشی سپرده شده است.
وی تاکید کرد: من فکر می کنم اگر 
شما به روش شهرسازی خودتان که 
از  برگردید  داشته  وجود  گذشته  در 
به وجود آمدن مشکلات بسیاری در 
آینده جلوگیری می کنید. آن چیزی که 
در هسته تاریخی شهرها قابل ملاحظه 
است دقیقا همان چیزی است که من بر 
اساس سال ها کار علمی دریافته ام. اگر 
این اصول علمی را پیاده سازی کنیم که 
ما آنها را در ساختارهای ساخته شده 
شهرهای تاریخی می بینیم این چالش 
بسیار سختی برای برنامه ریزان شهری و 
شهرساز خواهد بود به خاطر اینکه آنها 
مجبور خواهند بود دوباره به مقیاس 
انسانی برگردند که آنها این مقیاس را 
در 200 سال گذشته فراموش کرده اند 
و اگر دوباره به این مقیاس برگردیم 
مردم دوباره جذب شهرها می شوند و 

از این رویه استقبال می کنند.

نتیجه اعتیاد خودرویی در شهرها

یک میلیارد تومان هزینه غیر ضروری
چرا نورپردازی ساختمان شهرداری 

کرج فعال نیست؟
به گزارش »دنیای هوادار« انتقاد از صرف هزینه ی میلیاردی 
برای نورپردازی ساختمان شهرداری کرج و فعال نبودنِ 
آن توسط رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک 
شورای اسلامی شهر کرج در جلسه صدوسی وهشتم شورا 

مطرح شد.
مهدی حاجی قاسمی در نطق پیش از دستور صد و سی 
و هشتمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج گفت: 
نورپردازی ساختمان شهرداری کرج در دوره ی قبلیِ شورا 
با هزینه ای بالغ بر یک میلیارد تومان انجام شده است . 
اما علی رغم چنین هزینه ای، در حال حاضر نورپردازی 

فعال نیست.
حاجی قاسمی در ادامه خواستارِ پیگیری این موضوع توسط 

شهرداری کرج شد.
او در دومین تذکر خود به ماده 14 که توسط شهرداری 
عنوان  به  شورا  اعضای  حضور  ضرورت  و  می شود  انجام 
ناظران در کمیسیون تعاملات شورا اشاره کرد و افزود: به 
منظور شفاف سازی، ضرورت دارد تا عملکرد یک سال اخیر 

در این کمیسیون به شورا اطلاع داده شود.

توقف ساخت
جاده قزوین - کلاچای

به دلایل زیست  محیطی
اجرای  ادامه  ایرنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
جاده قزوین - الموت- کلاچای به غیر از قطعه یک آن 
به طول 5 کیلومتر به دلایل زیست محیطی متوقف می شود.
دادگستری  کل  رئیس  قدرتی«،  »نورالله  حجت الاسلام 
استان قزوین اظهار داشت: توقف این پروژه به دلیل صادر 
نشدن مجوزهای قانونی از سوی سازمان محیط زیست 

انجام می شود.
وی با اشاره به انجام کارهای عمرانی در قطعه یک این 
مسیر، ادامه داد: به دلیل اجرای عملیات خاکی این پروژه در 
قطعه یک،  بلافاصله پس از اتمام عملیات جاده مورد نظر 

باید مورد بهره برداری قرار گیرد.
رئیس کل دادگستری استان قزوین تصریح کرد: با توجه 
به درخواست مدیرکل راه و شهرسازی استان این پروژه از 
قزوین تا رودخانه شاهرود به طول 45 کیلومتر طی این 
هفته مورد بازدید اعضای کارگروه قرار خواهد گرفت و پس 
از آن موارد یاد شده باید از سوی مسئولان اداره کل محیط 
زیست، راه و شهرسازی و استانداری جهت تعیین تکلیف 

نهایی به مرکز ارسال شود. 
این مسئول قضایی اضافه کرد: انجام عملیات راهسازی 
رودخانه  حاشیه  در  سنگ  نخاله های  تجمیع  باعث 
»باراجین« نیز شده که باید توسط پیمانکار جمع آوری 
حفاظت  سازمان  رئیس  قبل  سال  در  و  پیش تر  شود. 
محیط زیست در جریان سفر به قزوین از نداشتن پیوست 
این مسیر در دست ساخت خبر داده  زیست محیطی 
بود. جاده در دست احداث قزوین - کلاچای دارای 145 
کیلومتر طول است 70کیلومتر آن در استان قزوین واقع 
شده و فاز نخست آن نیز به طول 26کیلومتر در سال ۹2 

کلنگ زنی شد.
 17 با  زیربنایی  و  عمرانی  طرح  این  احداث  عملیات 
از سال  اما  بود،  اعتبار کلید خورده  ریال  هزار میلیارد 
۹1 به دلیل کمبود اعتبارات پروژه ای متوقف مانده بود؛ 
کار ادامه ساخت آن سال گذشته دوباره آغاز شد. این 
از  گذر  با  و  آغاز  قزوین  »باراجین«  روستای  از  پروژه 
مناطق »کامان« و »زرشک« و روستای »هیرویار« به 
شرق گیلان امتداد پیدا کرده که پس از عبور از منطقه 
اشکورات و رحیم آباد در این استان به شهر کلاچای 

متصل می شود.

عجیب و غریب
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ورزشی

تعلیق شفر یا 
تهدید استقلال!

با  استقلال در حالی که می توانستند  باشگاه  مسئولان 
اما به نظر  مدیریت بهتری به موضوع شفر ورود کنند 
می رسد برخوردهایی که در روزهای اخیر با این مربی 
آلمانی صورت گرفته، راه سختی برای توافق پیش روی 

استقلالی ها گذاشته است.
و  بازیکنان  دستان  روی  بر  شفر  که  صحنه ای  هنوز 
ارزشمندشان  پیروزی  و  داشت  قرار  استقلال  کادرفنی 
مقابل سپاهان را جشن می گرفتند در ذهن اهالی فوتبال 
باقی است اما پس از کمتر از سه هفته، داستان شفر و 
استقلال به شکلی تغییر کرد که این مربی آلمانی از بین 
شادی بازیکنان، کادرفنی و هواداران استقلال به خارج 

از این تیم رانده شد و قراردادش به حالت تعلیق درآمد.
ماجرای شفر و استقلال با این که به نظر می رسد به پایان 
رسیده اما واقعیت این است که می تواند تازه به روزهای 
سیاهش نزدیک شده باشد. جلوگیری از حضور سرمربی 
آلمانی در محل تمرین استقلال نقطه شروعی است در 

ورود به این دالان تاریک و پرپیچ و خم.
استقلال  مدیرعامل  فتحی،  امیرحسین  حال  این  با 
می گوید که تبعات این رفتار را به جان می خرد. او معتقد 
است که این شیوه مدیریت موضوع شفر کمترین هزینه 
را برای استقلال به همراه دارد اما این اظهارات نمی تواند 
آن ها  زیرا  باشد،  پایتخت  آبی  هواداران  اطمینان بخش 
سرنوشت رقیب شان در ماجرایی مشابه را دیده اند و تجربه 
مدیران فوتبالی شان در قطع همکاری با مربیان و بازیکنان 

خارجی را نیز به یاد دارند.
روی دیگر سکه آنجایی است که در این ماجرا، واقعاً تمام 
تقصیرها هم به گردن وینفرد شفر نیست. چرا که همگان 
نیک می دانند زیرساخت های لازم برای موفقیت استقلال 
هیچگاه فراهم نبوده و نیست. چرا مدیران استقلال به 
کلی خودشان را در مشکلاتی که این تیم در فصل ۹8-
زمین  مانند  مشکلاتی  زده اند،  فراموشی  به  داشته   ۹7

تمرین و عدم پرداخت مطالبات بازیکنان.
از  یکی  استقلال  تمرین،  زمین  مورد  در  نمونه  برای 
بلاتکلیف ترین تیم های لیگ در داشتن زمین تمرین در 
فصل جاری بوده است، به طوری که در این فصل محل 
تغییر کرده و در  بار  استقلالی ها چند روز یک  تمرین 
مواردی بدتر به خاطر بدهی های باشگاه استقلال از حضور 

بازیکنان این تیم در محل تمرین جلوگیری شده است.
شاید مدیران استقلال نمی دانند که وارد چه ماجرایی 
شده اند و چه تهدیدی را متوجه باشگاه کرده اند. اگر شفر 
سر بر ناسازگاری بگذارد، در این اوضاع بد اقتصادی، بدهی 
یک میلیون و دویست هزار دلاری به همراه باقی مانده 
حقوق 850 هزار دلاری این فصل شفر را باشگاه استقلال 
چگونه می خواهد پرداخت کند؟ با تنشی که تاکنون شفر 
با مسئولان باشگاه استقلال داشته او احتمالاً تخفیفی 
هم به استقلال نخواهد داد. حالا به این هزینه ها، حقوق 

مربیان جدید استقلال را هم اضافه کنید.
با  استقلال  مدیران  که  بود  بهتر  شاید  اوصاف  این  با 
مدیریت بهتری به مشکلات تیم شان رسیدگی می کردند. 
مطمئناً حضور یا عدم حضور شفر در پنج بازی پایانی 
این فصل، نمی توانست تغییر زیادی در عملکرد استقلال 
ایجاد کند، در نتیجه اگر تا پایان فصل به این مربی آلمانی 
قطع  مذاکره  با  آن  از  پس  و  می دادند  ادامه  کارش  به 
همکاری صورت می گرفت، شاید تمام قضایا در آرامش 

اتفاق می افتاد و استقلال هم شاهد چنین حواشی نبود.

دریچه

بازوبند  گفت:  علی  محمد  آتبین 
قدمت  که  بستم  را  تیمی  کاپیتانی 
40 ساله دارد و بازیکنان بزرگی این 
و  بستند  خود  دستان  به  را  بازوبند 

افتخاری برایم بود.
آتبین  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
محمد علی مدافع چپ پا و کاپیتان 
شهدای  تیم  فصل  این  اخلاق  با 
رزکان البرز و همچنین بازیکن سابق 
نوجوانان و جوانان و  تیم های ملی 
دورود  گهر   ، تبریز  فولاد  گسترش 
و  استقلال جنوب که موفق شد در 
این فصل به همراه رزکانی ها به لیگ 
دسته دوم کشور صعود کند در ادامه 

ماحصل این گفتگو را میخوانیم:
که  حساسی  دیدار  مورد  در  نظرت 
داشتین  ایذه  صنعت  سینا  برابر 

چیست؟
بازی  میکردیم  فکر  که  همانطور 
تیم سینا صنعت  و  داشتیم  سختی 
ایذه برای نیافتادن میجنگیدند و در 
شدند  حاضر  قوا  تمام  با  تیم  مقابل 
اما نامهربانی که نسبت به داور شد 
در  داور  دست  از  را  بازی  مقداری 
آورد ولی خدارو شکر ما با همان یک 

امتیاز صعودمان را قطعی کردیم

بر  را  کاپیتانی  بازوبند  که  روزی  در 
به  رزکان  شهدای  بستی  دستانت 

لیگ دو صعود کرد نظرت چیست؟
و  بود  ماندگار  خاطره  یک  برایم 
خوشحالم ، و باعث افتخار بنده است 
که بازوبند تیمی را بستم که قدمت 
های  فوتبالیست  و  دارد  ساله   40
دستانشان  بر  را  بازوبند  این  بزرگی 
و  شده  بنده  قسمت  حالا  و  بستند 

همراه شد با صعود به لیگ 2
با  آیا  آینده چیست  برای  برنامه ات 

شهدای رزکان قرارداد دارید؟
من با شهدای رزکان یک فصل دیگر 
قرار داد دارم ، از آینده بی خبرم اما 
اگر مدیریت و کادر فنی صلاح بدانند 
حتما میمانم وبه کارم ادامه میدم اگر 
هم نه با تمام وجود آرزوی موفقیت 

میکنم برای تیم شهدای رزکان 
موفقیتت  این  این  در  کسانی  چه 

نقش داشتند؟ و حرف اخر؟
میکنم  مادرم  پدر  از  تشکر  یه  من 
که با باخت های من ناراحت شدند 
و با برد های من خوشحال شدند و 
همه جوره من را کمک کردند که به 

موفقیت برسم .
کریمی  خان  حمید  تیم  مالک  از 

کاپیتان با اخلاق شهدای زرکان: 

صعود با شهدای رزکان
برایم خاطره ای ماندگار بود

گفت:  استقلال  تیم  پیشین  بازیکن 
برای اینکه در استقلال یک تیم ساخته 
شود لازم بود شفر روی احساساتش پا 
بگذارد که او در جاهایی موفق به این 

کار نشد.
کیانوش  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
کادرفنی  تغییرات  درباره  رحمتی 
هفته های  در  استقلال  فوتبال  تیم 
جا  داشت:  اظهار  برتر,  لیگ  پایانی  
از شفر  استقلالی  عنوان یک  به  دارد 
بزرگ  تیم  در  حضورش  دوران  بابت 
استقلال و زحمت هایی کشیده شده, 
تشکر کنم. استقلال در زمان شفر در 
آیتم هایی پیشرفت بسیار خوبی داشت. 
با این حال در فوتبال روز دنیا سرمربی 
حکم کارگردان یک تیم را دارد و این 
کارگردان باید تیم را به خوبی بسازد, 
نمره  نتوانست  مورد  این  در  شفر  اما 

مثبتی بگیرد.
وی افزود: خیلی کوچکتر از آن هستم 
که درباره شفر و بزرگترها صحبت کنم 
اما تا جایی که می دانم وظیفه کارگردان 
ساختن یک تیم خوب است. این مورد 
مهم ترین  و  نشد  انجام  استقلال  در 
مشکلی که تیم امسال داشت, همین 
نتوانست  کارگردانش  که  بود  بحث 
یک تیم خوب بسازد. نظم بازیکنان از 
لحاظ بیرونی و داخلی باید در اختیار 
تیم باشد که در استقلال این موضوع 
بازیکنانی مانند مهدی  دیده نمی شد. 
قائدی چندین بار درگیر مسائل مختلفی 
شدند. شاید برای اینکه در استقلال یک 
تیم ساخته شود لازم بود سرمربی روی 
احساساتش پا بگذارد که فکر می کنم 
شفر در جاهایی موفق به این کار نشد. 
اگر او می توانست این کار را انجام دهد, 
حتماً یک تیم قوی می ساخت و برای 

قهرمانی آماده می شد.
درباره  استقلال  پیشین  بازیکن 
در  مجیدی  فرهاد  سرمربیگری 
استقلال عنوان کرد: مجیدی شخصیت 
بسیار محبوبی بین هواداران دارد و این 
می تواند یک نکته مثبت برای او باشد. 

برای  خوبی  شانس  مجیدی  فرهاد 
امیدوارم  موفقیت در استقلال دارد و 
نسل جدید مربیگری در ایران با حضور 
افرادی مثل فرهاد مجیدی در کارشان 
موفق باشند و بتوانند روز به روز دانش 
و تجربیات شان را به فوتبال ما تزریق 

کنند.
رحمتی ادامه داد: در فاصله سه هفته 
مانده به پایان لیگ باشگاه کدام مربی را 
می توانست به استقلال بیاورد که برای 
تیم مفید باشد؟ در حال حاضر انتخاب 
فرهاد مجیدی برای سرمربیگری موقت 
استقلال تصمیم مناسبی بود, چرا که 
او در کنار تیم بوده و به همراه دوستان 
شناخت  طاهری  بیژن  مانند  دیگری 
خوبی از تیم دارد. حضور او خیلی بهتر 
است تا اینکه یک نفر از بیرون بیاید و با 

حال و هوای استقلال آشنا شود.
وی گفت: در پایان فصل باید ببینیم 
برای  باشگاه  برنامه ریزی  و  سیاست 
فصل بعد چه خواهد بود. آیا آنها در 
و  لیگ  قهرمانی  دنبال  به  بعد  فصل 
هستند؟  آسیا  فینال  به  راهیابی  یا 
آن وقت باید برآورد کرد که مجیدی 
یا  باشد  استقلال  سرمربی  می تواند 
خیر اما در برای سه هفته پایانی لیگ 

انتخاب مجیدی بهترین گزینه بود.
اعتقاد  برخی ها  اینکه  درباره  رحمتی 
قبول هدایت  با  فرهاد مجیدی  دارند 
استقلال می تواند به سرنوشت علیرضا 
شود  دچار  تیم  این  در  منصوریان 
هفته  این سه  در  اگر مجیدی  گفت: 
او گذاشت  نام  به  نباید  نتیجه گرفت 
و اگر هم نتیجه نگرفت باز هم نباید 
عدم نتیجه گیری را به پای او نوشت. 
منفی  و  مثبت  عملکرد  کل  طور  به 
فرهاد مجیدی در این 3 هفته مشخص 

نخواهد شد.
وی عنوان کرد: امیدوارم استقلال هر 
چه زودتر به خودش بیاید و موفق شود. 
در این باشگاه فقط کافی است که یک 
موارد  بقیه  و  تیم خوب ساخته شود 

درست خواهد شد.

رحمتی: 

مثبت و منفی مجیدی
در ۳ هفته مشخص نمی شود
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5 ورزشی

نیش دنیای هوادار
فوتبال ایران یک سیل لازم دارد

فرزاد حاتمی در پارس جنوبی با مهدی تارتار به مشکل 
خورده و از این تیم کنار گذاشته شده است. او حالا لابد 
برای اینکه اسمش را دوباره سر زبان ها بیندازد، از دیوار 
پرسپولیس بالا رفته و گفته تارتار او را کنار گذاشته تا مبادا 
هفته آخر به سرخپوشان گل نزند و قهرمانی را از آنها نگیرد. 
از حس خود »شزم« پنداری حاتمی که بگذریم، احتمالا 
کار راحت تر برای تارتار این بود که اگر قصد راه دادن به تیم 
سابقش را داشت، او را هفته آخر جلوی پرسپولیس روی 
نیمکت بنشاند؛ همانطور که هفته نوزدهم جلوی استقلال 
نیمکت نشین بود و نیم ساعت آخر که به زمین رفت »پخ« 
هم نکرد تا تیمش دو بر صفر بازنده شود »فوتبال ایران یک 
سیل لازم دارد تا لجن ها را ببرد.« البته که ما وکیل مدافع 
پرسپولیس نیستیم، اما از این بازی های نخ نما بیزاریم؛ از 
جماعتی که به وقت تنگی قافیه، سعی می کنند به سمت 
یک طرف غش کنند تا پشت شان خالی نماند. امروز کسی 
که  می زند  معرفت  از  حرف  روش ها  پوپولیستی ترین  با 
همین زمستان به علی کریمی و سپیدرود دست مردانه 
داد، اما سه روز بعد سر از جم درآورد تا امروز پنبه تیم آنها 

را هم بزند. جمع کنید این بساط را لطفا!

لعنت به بی رحمی؛ 
چه کسی آلزایمر داشت؟

و  غم انگیز  بود؛  تلخی  صحنه های   - بهروش  رسول 
آزاردهنده. تماشای ویدیوی راه داده نشدن وینفرد شفر 
به محل تمرین استقلال، برای هیچ روح آزاده ای آسان 
نبود. حتی اگر بپذیریم مربی آلمانی سر تمرین رفت تا 
اخراجش از استقلال را مستندسازی کند، باز بی نهایت 
زشت بود که او را اینطور له کردند، خرد کردند. حتی 
مدیرعامل هم جلو نیامد و از همان برج و باروی عاریه ای 
گیسوان  با  را  پیرمرد  دادند  دستور  در  دم  نگهبان  به 
سفیدش سنگ روی یخ کند. فقط سه روز پیش، یعنی 
دفعه قبلی که شفر از این در رد می  شد، لابد صغیر و 
کبیر از هم سبقت می گرفتند که به او سلام کنند و 
شاید عکس سلفی بیندازند و پزش را بدهند، اما این بار 
قصه خیلی فرق می کرد. فغان از بی رحمی فوتبال، امان، 
امان. در این دنیای لاکردار فاصله بین سعادت و شقاوت، 
راه بین عرش و فرش فقط یک تار مو است؛ به اندازه 
توپ برزای که از بین پاهای حسینی رد شد و از خط 
گذشت و توپ قائدی که از فراهانی عبور کرد و به خط 
نرسید. شاید اگر تنها سرنوشت همین دو توپ عوض 
را هم جلوی محل  بار دست و پای شفر  این  می شد، 

تمرین می بوسیدند.
ندارد.  رحم  ندارد،  »رو«  زندگی  خود  مثل  اما  فوتبال 
این وسط فقط کاش یادتان می ماند پیرمردی که امروز 
تحقیرش کردید، همانی است که دو هفته پیش بعد از 
است  همانی  کردید،  بلندش  روی دست  بردن سپاهان 
که چند هزار نفری در پیج دخترش التماس می کردید 
قدم رنجه کند و یک بار به ایران تشریف بیاورد، همانی 
است که وقتی یک خبرنگار در مورد »شایعه آلزایمر« او 
سوال کرد، زمین و زمان را به هم دوختید و در سوگ 
اینکه  از  غافل  دریدید،  جامه  ساحتش  به  بی حرمتی 
مبتلایان واقعی به مرض آلزایمر، خود شما هستید. فوتبال 
همین است؛ توپ ها یک روز گل می شوند و روز دیگر نه. 
دنیای آدم ها اما چه لجنزار متعفنی می شود اگر قرار باشد 
»معرفت« را چال کنیم و بویی از انسانیت نبریم. آنهایی 
که امروز از پشت پرده های اتاق شان یواشکی ضایع شدن 
مردی به سن پدرشان را تماشا کردند، شک نداشته باشند 
که دیر یا زود نوبت خودشان هم خواهد رسید. این دنیا 
دار مکافات است و مخصوصا محکمه فوتبال زودتر از آنی 

که فکرش را کنی پرونده ات را زیر بغلت می زند.

نگاه هوادار

حضور مهدی تاج به جای علی کفاشیان 
در انتخابات کنفدراسیون فوتبال آسیا 
دلخوری نایب رئیس پیشین AFC را 

در پی داشته است.
انتخابات  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
کنفدراسیون فوتبال آسیا چندی پیش 
فدراسیون  رئیس  تاج  مهدی  و  برگزار 
رئیس  نواب  از  یکی  عنوان  به  فوتبال 

AFC انتخاب شد.
تاج در واقع جای علی کفاشیان را در 
پسُتی گرفت که چهار سال در اختیار 
همچنین  کفاشیان  داشت.  قرار  او 
و  بود   AFC فوتسال  کمیته  مسئول 
در رویدادهای مختلف فوتسالی در آسیا 

شرکت داشت.
هرچند در ظاهر به نظر می رسد تاج و 
برای حضور مجدد در پست  کفاشیان 
هماهنگ  هم  با   AFC رئیسی  نایب 
بوده اند اما نکته عجیب اینجاست که 

موضوع  این  از  متفاوت  کاملًا  واقعیت 
ایران  فوتبالی  مسئول  دو  بین  و  بوده 

هیچ هماهنگی صورت نگرفته بود
پیگیری های خبرنگار مهر نشان می دهد 
مهدی تاج هنگام ثبت نام برای پست 
علی  آسیا،  کنفدراسیون  رئیسی  نایب 
قرار  را در جریان تصمیمش  کفاشیان 
کار کرده  این  به  اقدام  نداده و شخصاً 

است
کفاشیان چند روز بعد از اقدام تاج، از 
طریق AFC متوجه می شود که رئیس 
فدراسیون فوتبال ایران برای گرفتن این 
کرسی آسیایی اقدام کرده و از تصمیمی 

که تاج متعجب می شود.
باوجود اینکه کفاشیان از تمام سمت های 
خود در کمیته فوتسال استعفا کرده و به 
گفته خودش در فدراسیون فوتبال هم 
حاضر نمی شود اما دلخوری او از مهدی 

تاج هنوز هم ادامه دارد.

دلخوری کفاشیان از مهدی تاج
AFC به خاطر انتخابات

برتر  لیگ  هشتم  و  بیست  هفته  دز 
فوتبال ایران از امروز با دو دیدار حساس 
آغاز خواهد شد که در یکی از این دیدار 
مصاف  به  تبریز  در  پرسپولیس  و  ها 

تراکتورسازی تبریز خواهد رفت.
به گزارش »دنیای هوادار«، با برگزاری دو 
دیدار حساس لیگ برتر فوتبال ایران وارد 
هفته بیست و ششم خواهد شد و شاید 
در همین هفته قهرمان این فصل از رقابت 

های لیگ برتر مشخص شود.
پرسپولیس با هدایت برانکو ایوانکوویچ در 
آستانه سومین قهرمانی متوالی خود است 
ولی برای رسیدن به این عنوان ارزشمند 
باید یک جدال حساس و تماشایی را مقابل 

تراکتورسازی تبریز برگزار کند.

آخرین امید تبریزی ها
تراکتورسازی تبریز با سه شکست متوالی 
عقب  قهرمانی  کورس  از  برتر  لیگ  در 
مانده است با این حال این تیم هنوز هم 
شانس قهرمانی دارد به شرطی که بتواند 
امام  یادگار  ورزشگاه  در  را  پرسپولیس 

شکست بدهد و سپاهان و استقلال هم 
امتیاز از دست بدهند.

آخرین باری که تراکتور مقابل پرسپولیس 
به برتری رسید در تاریخ 17 اسفند ۹3 
بود که سرخ های آذربایجان با گل شاهین 
ثاقبی موفق شدند تیم حمید درخشان 
پانزدهم  لیگ  در  دهند.  شکست  را 
پرسپولیس یک برد و یک مساوی کسب 
کرد، در لیگ شانزدهم نیز چنین نتیجه 
ای رقم خورد اما در لیگ هفدهم شاگردان 
برانکو تراکتور را دبل کردند و همین 6 
امتیاز عامل قهرمانی قرمزهای تهران شد.

نکته جالب این است که پرسپولیس در 
5 سال اخیر عملکرد خوبی هم برابر دیگر 

تیم های تبریز داشته است.

محرومیت شجاعی و غیبت استوکس
پرشور  هواداران  برای  نگرانی  مهمترین 
است  شجاعی  مسعود  غیبت  تبریزی 
بازیکنی که بعد از باخت خانگی مقابل 
پیکان سیلی خورد هم در این بازی به 
دلیل محرومیت و 4 اخطاره بودن غایب 
است!همچینی از اردوی شاگردان لیکنز 
تیم  این  گلزن  مهاجم  رسد  می  خبر 
فردا  حساس  بازی  مصدومیت  دلیل  به 
مقابل پرسپولیس را از دست داده و بی 
شک نبود این دو مهره تاثیر گذار به ضرر 

تراکتورسازی خواهد بود.

پرسپولیس با تغییرات تاکتیکی
پرسپولیس ها هم درشرایطی پا به میدان 
ورزشگاه یادگار امام تبریز می گذارند که 
برانکو قصد دارد با چند تغییر نسبت به بازی 
گذشته تیم خود را به مصاف تراکتور بفرستد.

سروش رفیعی و محسن ربیع خواه که در 
بازی هفته گذشته این تیم مقابل سپاهان 
اصفهان در جمع یازده مرد اصلی برانکو 
ایوانکوویچ حضور داشتند در تبریز روی 
سیامک  همچنین  می نشینند.  نیمکت 
نعمتی نیز قرار است بار دیگر روی نیمکت 
نشسته تا علی علیپور به عنوان تک مهاجم 
پرسپولیس مقابل تراکتورسازی بازی کند.

پایان  به  توجه  با  نیز  مصلح  شایان 
نشین  نیمکت  همچنان  مصدومیتش 
خواهد بود تا او نیز در صف قرار گرفتن 

روی نیمکت سرخپوشان قرار بگیرد.

جدال همنام های لیگ در آزادی
تقابل تیم های هم خانواده در تهران هم در 
نوع خود جالب و دیدنی است. اگر استقلال 
تهران در این مسابقه امتیاز از دست بدهد 
حتی بختش  برای نایب قهرمانی هم به 

حداقل می رسد.
دیدار امروز استقلال با نماینده خوزستان 
یک نکته مهم و جذاب دارد آن هم اولین 

حضور فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی 
استقلال که جانشین شفر آلمانی شده است.

اخراج منشا اولین اقدام فرهاد
فرهاد مجیدی در اولین اقدامش گادوین 
کنار  تیم  از  را  استقلال  مهاجم  منشا 
گذاشته است و حالا هواداران می خواهند 
ببیند که کاپیتان محبوب و سابق استقلال 
عملکردی  چه  مربیگری  نیمکت  روی 
خواهد داشت. آیا فریادهای » آهای فرهاد 

مجیدی«  روی سکوهای آبی
رفتن  شوک  یا  کرد  خواهد  پیدا  ادامه 
شفر در باشگاه استقلال معکوس جواب 
می دهد؟ بی شک امشب پاسخ این سوال 

مشخص خواهد شد.

وضعیت بحرانی استقلال خوزستان
استقلال خوزستان در آستانه سقوط به 
قرار  باشگاه های کشور  اول  لیگ دسته 
پیروزی  و 7 هفته است در کسب  دارد 
ناکام بوده است ولی علوی سرمربی این 
تیم بسیار امیدوار است شاگردانش در سه 

هفته پایانی نتایج درخشانی کسب کنند.
خورده  گل   3۹ با  خوزستان  استقلال 
دومین خط دفاع ضعیف لیگ را در اختیار 
دارد و باید دید آیا این تیم می تواند جلوی 
دوام  مجیدی  شگردان  متععد  حملات 

بیاورند.

»دنیای هوادار« از رونمایی فرهاد در روز جدال سرخ ها گزارش می دهد؛

سرنوشت لیگ در انتظار نبرد تبریز

تشکر میکنم که با تمام سختی هایی 
که داشت پا به پای این تیم آمد و 
هیچ چیزی کم نذاشتند و همینطور 
از علی آقای رجب زاده و مربی های 
قبلی تیم رزکان که زحمات زیادی 
کشیدند و کادر جدید محسن خان 

کریمی که ماه عسل زحمات و تلاش 
باعث صعودمان  و  کردند  تکمیل  را 
های  تماشاچی  و  اهالی  و  شدند 
کرجی به خصوص رزکانی هایی که 
همیشه کنار ما بودند و با تمام وجود 

حمایتمان کردند تشکر میکنم.

هومن ناظمی
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فرهنگی

هیات داوران بخش رقابتی جشنواره فیلم 
کن 201۹ شامل چهار سینماگر مرد و چهار 
گونزالز  »الخاندرو  ریاست  به  زن  سینماگر 
مکزیکی،  اسکار  برنده  کارگردان  ایناریتو« 

سرانجام معرفی شدند.

امسال »الخاندرو گونزالز ایناریتو« کارگردان 
برنده اسکار، رئیس هیأت داوران بخش رقابتی 
هفتاد و دومین جشنواره بین المللی فیلم کن 
را بر عهده خواهد داشت تا کارگردان مکزیکی 
باشد که در رأس هیأت داوران بخش رقابتی 

این رویداد مهم سینمایی قرار می گیرد.
محبوب جشنواره  از چهره های  »ایناریتو« 
کن است. فیلم »عشق سگی« ساخته وی 
در سال 2000 در جشنواره کن و در بخش 
هفته منتقدین رونمایی شد در نهایت جایزه 
بزرگ هیأت داوران این جشنواره را کسب 
کرد و در جوایز اسکار آن سال نامزد شاخه 

بهترین فیلم خارجی شد.
»ایناریتو« در سال 2006 نیز با فیلم »بابل« 
جایزه کارگردانی کن را به خود اختصاص داد 
و این فیلم در جوایز اسکار نامزد هفت شاخه 
شد. این کارگردان مکزیکی در سال 2010 
بار دیگر با فیلم تحسین شده »زیبا« با بازی 
»خاویر باردم« قدم به جشنواره کن گذاشت 
و این فیلم جایزه بهترین بازیگر مرد کن را 

کسب کرد و در ادامه نیز نامزد اسکار شد.
»بردمن« )2015( و »بازگشته« )2016( نیز 

چندین جایزه اسکار را از جمله دو اسکار پیاپی 
بهترین کارگردانی برای »ایناریتو« به ارمغان 
آورد و پروژه واقعیت مجازی »گوشت و شن« 
نیز در سال 2017 جایزه دستاورد ویژه هنری 

را از آکادمی اسکار دریافت کرد.
» یورگس لانتیموس« سینماگر متولد آتن، 
تاکنون چهار بار نامزد کسب جایزه آکادمی 
با   2008 سال  در  وی  است.  شده  اسکار 
ساخت فیلم »داگ بوث« با کسب جایزه 
به خود  را  نگاه کن توجهات  نوعی  بخش 
اسکار  نامزد جایزه  فیلم  این  و  جلب کرد 
بهترین فیلم خارجی نیز شد. »خرچنگ« 
در  که  بود  وی  انگلیسی زبان  فیلم  اولین 
بخش رقابتی شصت و هشتمین جشنواره 
کن رونمایی شد و جایزه هیأت داوران را به 

خود اختصاص داد.
فیلم  برای  سال 2017  در  همچنین  وی 
اسکار  نامزد  مقدس«  آهوی  »کشتن 
بهترین فیلمنامه اصلی شد. آخرین ساخته 
»لانتیموس« به نام »سوگلی« در 10 شاخه 
از جمله بهترین فیلم و کارگردانی نامزد اسکار 
201۹ بود که در نهایت اسکار بهترین بازیگر 

زن )اولیوا کولمن( را کسب کرد.
مطرح  کارگردان  پاولیکوفسکی«  »پاول 
لهستانی در دهه ۹0 میلادی برای ساخت 
و  توجه  مورد  داستانی  و  مستند  چندین 
سال  در  وی  گرفت.  قرار  بسیاری  تحسین 
2015 با ساخت فیلم شاهکار »آیدا« جایزه 

اولین  برای  را  خارجی  اسکار  فیلم  بهترین 
آورد.  ارمغان  به  لهستان  برای سینمای  بار 
جدیدترین ساخته »پالیکوفسکی« نیز فیلم 
»جنگ سرد« نام دارد که در جشنواره کن 
سال گذشته برنده جایزه بهترین کارگردانی 
شد و در سه بخش کارگردانی، فیلمبرداری و 

فیلم خارجی نامزد اسکار شد. 
»کلی رایکارد« کارگردان و فیلم نامه نویس 
حوزه  در  که  آمریکایی  تحسین شده 
سینمای مستقل آمریکا فعالیت می کند، 
اولین فیلم بلند خود را در سال 1۹۹4 با نام 
»رودخانه روی علفزار« ساخت و فیلم »اولد 
جوی« در سال 2006 به کارگردانی وی با 
کسب چندین جایزه، اولین فیلم آمریکایی 
نام گرفت که برنده جایزه ببر طلایی بهترین 
فیلم از جشنواره روتردام هلند شد. آخرین 
نام داشت که در  او »برخی زن ها«  فیلم 
ساندنس  فیلم  جشنواره  در   2016 سال 
رونمایی شد و جایزه اصلی جشنواره فیلم 
لندن را نیز دریافت کرد. وی در حاضر در 
مراحل پایانی ساخت فیلم جدیدش »اولین 

گاو« قرار دارد.
پیشگام  چهره های  از  رورواچر«  »الیس 
در سینمای مؤلف ایتالیاست که در رشته 
ایتالیا  تورین  دانشگاه  فلسفه  و  ادبیات 
تحصیل کرده است. وی اولین فیلم خود را 
در سل 2011 با نام »جرم آسمانی« نوشت 
و کارگردانی کرد که در بخش مستقل »دو 

هفته کارگردانان کن« به روی پرده رفت 
 »Nasrto D`argento« و برنده جایزه
شد. »رورواچر« در سال 2014 این بار با 
کن  رقابتی  بخش  در  »شگفتی ها«  فیلم 
»آلبا  خواهرش  بازی  با  که  شد  پذیرفته 
رورواچر« و »مونیکا بلوچی« همراه بود. این 
فیلم در نهایت جایزه بزرگ هیئت داوران 

کن را به خود اختصاص داد.
»انکی بیلال« چهره ای شناخته در سراسر 
جهان است و تاکنون نویسندگی بیش از 30 
آلبوم و رمان گرافیکی و مصور را بر عهده 
داشته است. وی که متولد کشور یوگسلاوی 
است پس از مهاجرت به فرانسه در دانشگاه 
هنر پاریس مشغول به تحصیل شد و اولین 
کارش در مجله پیلوت منتشر شد. »انکی 
بیلال« ساخت سه فیلم بلند »هتل بانکر« 
)1۹8۹(، »تیکو مون« )1۹۹6( و »نامیرا« 

)2004( را نیز در کارنامه دارد.
»روبن کامپیو« در سال 2017 با فیلم »120 
تپش در دقیقه« در جشنواره کن درخشش 
خود را آغاز کرد. وی که متولد سال 1۹62 
را  فیلمش  اولین  است،  مراکش  کشور  در 
با عنوان »آنها بازگشتند«  در سال 2004 
ساخت و دومین فیلم او »پسرهای شرقی« 
و  شد  رونمایی   2013 ونیز  جشنواره  در 
جایزه بهترین فیلم بخش افق های جشنواره 
را از آن خود کرد. جدیدترین فیلم او »120 
تپش در دقیقه« نام دارد که در سال 2017 

جایزه بزرگ هیأت داوران کن را از آن خود 
کرد. این فیلم بسیار مورد توجه مخاطبان 
و منتقدان قرار گرفت و به جوایز زیادی در 

سطح بین المللی دست یافت.
»الِ فانینگ« بازیگر شناخته شده آمریکایی 
اولین تجربه خود را به عنوان بازیگر کودک 
در فیلم هایی چون »به خاطر وین-دیکسی« 
)2005( و »بابل« از »ایناریتو« داشت که در 
بخش رقابتی کن حاضر شد. »الِ فانینگ« در 
سال 2016 با فیلم »شیطان نئونی« ساخته 
»نیکلاس ویندینگ رفین« و در سال 2017 
نیز با فیلم »فریب خورده« ساخته »سوفیا 

کاپولا« در بخش رقابتی کن حاضر بود.
کارگردان  و  بازیگر  دیایه«  ان  »میامونا 
بورکینافاسویی در کشور گینه بزرگ شد و 
پس از ورود به دانشگاه و تحصیل در رشته 
مقابل  را  خود  حضور  اولین  فرانسه،  زبان 
دوربین در فیلم »در تعقیب پروانه ها« ساخته 
و  کرد  تجربه   )1۹۹2( لوسلیانی«  »اوتار 
در سال 2006 نیز در انیمیشن »کریکو« 

صداپیشگی کرد.
»ان دیایه« به عنوان بازیگر نیز در تلویزیون، 
نقش آفرینی  بلندی  و  کوتاه  فیلم های 
»ظرف  به  می توان  جمله  آن  از  که  کرده 
عشق« از »ژاک ترابی«، »باغ ها در پاییز« 
»زنی  لوسلیانی«،  »اوتار  ساخته   )2005(
از   )2008( دیگر«  هیچکس  شبیه 
فیلم جدید  و همچنین  دائو«  »عبدول ایه 
»آیرین  ساخته   »tourne a ouaga«

تاسمبدو« اشاره کرد.
هفتاد و دومین جشنواره فیلم کن از تاریخ 14 
می )24 اردیبهشت( با نمایش فیلم »مرده ها 
نمی میرند« به کارگردانی »جیم جارموش« 
در مراسم افتتاحیه آغاز به کار می کند و تا 

25 می )4 خرداد( ادامه خواهد داشت.

داوران اصلی کن ۲۰۱۹ را بشناسید؛

از »ایناریتو«  تا  »پالیکوفسکی«
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7 اقتصادی

رابطه علامت تجاری و برند
برند همانا نام و نشان تجاری است که بر 
روی کالاها و خدمات درج می شود و نشان 
از منبع و کیفیت آنها دارد.اما اهمیت برند 
در گرو وجود حقوق انحصاری استفاده از 
علامت تجاری است زیرا اگر پای انحصار در 
میان نباشد، هر کسی می تواند از برندهای 
معروف و کیفی روی محصول بی کیفیت 
خود استفاده کند و مشتریان را فریب دهد. 
براساس قانون، علامت تجاری باید در هر 
کشوری که حمایت از آن مورد نظر است 
جداگانه ثبت گردد. برای مثال اگر قرار است 
محصولی که علامت بر روی آن درج شده 
در ایران، انگلستان، فرانسه و آلمان به بازار 
عرضه شود و انتظار می رود که درآمد بالقوه 
خوبی از این محل به دست آید، باید از این 
علامت حداقل در این چهار کشور حفاظت 
کرد. به این منظور باید این علامت را در این 
چهار کشور به ثبت رساند. بنابراین صرف 
اساس  بر  ایران  در  تجاری  علامت  ثبت 
تشریفات اداری “اداره ثبت علامت تجاری” 
باعث نمی شود که مالکیت این علامت در 
خارج از کشور نیز در انحصار صاحب آن 
درآید. چه بسا کندی در ثبت علامت در 
بازارهای هدف، باعث شود که دیگران همان 
علامت را در دیگر کشورها به نام خود ثبت 
کرده و در همان کشورها مالک قانونی آن 
شوند. در ازای این ثبت، دولت آن کشور نیز 
حق بهره برداری تجاری از علامت ثبت شده 
را تا 10 سال انحصاراً به ثبت کننده می دهد. 
یعنی استفاده از علامت ثبت شده در کشور 
محل ثبت تا 10 سال توسط هر شخص غیر 
از مالک آن، تنها به شرط موافقت مالک آن 
امکان پذیر است. البته این دوره ده ساله به 
دفعات قابل تمدید است. بنابراین علامت 
تجاری ثبت شده می تواند به نوعی دارایی 

ماندگار برای اهل کسب و کار تبدیل شود.
همچنین باید دقت کرد که علامت تجاری 
با نام شرکت متفاوت است. نام شرکت در 
سازمان ثبت شرکت ها تعیین می شود اما 
این ثبت، انحصار استفاده تجاری از این نام 
را به شرکت ثبت کننده نمی دهد. بنابراین 
شرکت ها باید نام و نشان های مورد استفاده 
بازارهای  در  اختراع  ثبت  اداره  در  را  خود 
هدف ثبت و از کسب انحصار تجاری آنها 

اطمینان حاصل کنند.
گاهی بی اطلاعی از الزامات حقوقی علامت 
ابعادی جدی به خود می گیرد و  تجاری، 
خساراتی سنگین برای کارآفرینان و اهالی 
کسب وکار به بار می آورد. برای نمونه، می 
توان به حالتی اشاره کرد که برند محصول 

موفق یک شرکت )دانسته یا ندانسته( مشابه 
علامت تجاری ثبت شده دیگری است. از 
نگاه قانون، بهره برداری تجاری بدون مجوز 
از آن علامت، جعل علامت ثبت شده آن 
شرکت دیگر تلقی می شود. در این صورت به 
ناگاه شرکت با یک دعوای حقوقی در دادگاه 
روبرو می شود که دفاع محکمه پسندی هم 
در برابر آن ندارد و در انتها باید، ضمن تغییر 
علامت خود، تاوان استفاده پیشین از علامت 
جعلی را هم بپردازد. این در حالی است که 
اگر شرکت مورد نظر از همان ابتدا به دنبال 
ثبت علامت خود می رفت، در طی فرآیند 
ثبت به وجود علامت مشابه پی می برد و 
در همان زمان )بدون هیچگونه خسارتی( 

علامت خویش را تغییر می داد.
بنابراین ثبت علامت تجاری به منزله به 
دست آوردن سند مالکیت برای نام و نشان 
تجاری مورد نظر است.این سند به خودی 
خود ارزش تجاری ندارد. چه بسیار علائمی 
که در زمان ثبت هیچ ارزشی ندارند و حتی 
اگر هزینه طراحی و ثبت آنها در نظر گرفته 
شوند می توان ارزش آنها را منفی دانست. اما 
پس از اطمینان از مالکیت این دارایی فکری، 
نوبت به کارآفرینان و بازاریابان می رسد که 
با تداوم عرضه محصولات کیفی، نوآوری 
از علم  بهره گیری هوشمندانه  و  مستمر 
بازاریابی بتوانند آن علامت ناشناخته اولیه 
ذهن  در  کیفی  علامت  یک  عنوان  به  را 
مشتریان ماندگار کنند و به عبارت دیگر آن 
را به علامتی با ارزش و تاثیرگذار بر فرآیند 
»برندسازی«  اصطلاحا”  و  تبدیل  خرید 

کنند.

بزرگان برندسازی چه می کنند؟
پیشتازی  بر  علاوه  مایکروسافت،  شرکت 

در  برندسازی  سرآمدان  از  یکی  فناوری، 
جهان است. در وصف برندسازی این شرکت 
همین بس که برند “مایکروسافت” در چند 
دلار  میلیارد  دهها  همواره  گذشته  سال 
ارزش گذاری شده است. برای شرکت هایی از 
این دست که ابعاد کسب وکارشان بین المللی 
اعمال  اشتباه کوچک در حوزه  است، هر 
مالکیت بر علائم تجاری به دعواهای حقوقی 
و خسارت های سنگین مالی می انجامد. اما 
این شرکت  برای اطمینان از کج نگذاشتن 

خشت اول برندسازی چه می کند؟
 )Kinect( توسعه سامانه سرگرمی کینکت
زیبا  نمونه  یک  مایکروسافت  شرکت  در 
در صدی  و صد  کامل  مالکیت  اعمال  از 
بر علامت تجاری است. سامانه سرگرمی 
کینکت به کاربران اجازه می دهد که بدون 
دسته کنترل و تنها با ژست و دستورات 
گفتاری با کنسول بازی ایکس باکس 360 
ارتباط برقرار کنند. مایکروسافت تنها در 
60 روز اول عرضه این محصول جدیدش 
به بازار توانست 8 میلیون دستگاه از این 
رکوردی  که  بفروشد  را  سرگرمی  سامانه 

خیره کننده است.
یک  دنبال  به  که  مایکروسافت  شرکت 
علامت تجاری مناسب برای محصول جدید 
خود بود، در ابتدا ۹0 نام گوناگون را در نظر 
گرفت. سپس آنها را با مشتریانش محک 
زد و هم زمان جستجوی بین المللی علامت 
تجاری را هم برای این ۹0 علامت انجام 
داد. این جستجوها در بانک های اطلاعاتی 
علائم تجاری ثبت شده در تک تک کشورها 
و همچنین بانک های اطلاعاتی بین المللی 
انجام می شود تا اطمینان یابند که همان 
نام ها یا نام های مشابه و نزدیک به آنها در 
هیچ کجای دنیا ثبت نشده باشند. با توجه 

بیشتر  حقوقی  و  تجاری  ملاحظات  به 
گزینه ها خط خوردند و فقط هشت نام باقی 
ماندند. سپس مایکروسافت از 100 دفتر 
وکلای خودش(  )به جز  مستقل  حقوقی 
در کشورهای گوناگون خواست تا قابلیت 
ثبت این علائم باقی مانده را بررسی کنند. 
دست آخر چهار مورد از آن اسامی به عنوان 
علامت تجاری به ثبت رسید و پژوهش بازار 
نشان داد که نام کینکت )Kinect( بهترین 

بازخورد را از سوی مشتریان داشته است.
البته نقش متخصصان مالکیت فکری در این 
پروژه تنها به نام و نشان تجاری محصول 
محدود نبود. در کل دوره توسعه کینکت، 
متخصصان مالکیت فکری ارتباطی تنگاتنگ 
این  تجاری  و  فنی  خبرگان  و  مدیران  با 
پروژه داشتند. این تیم کار خود را با ترسیم 
نقشه ای شروع کرد که نقاط تمایز فنی این 
محصول جدید با دیگر محصولات را نمایش 
می داد. در ارزیابی تک تک این نقاط تمایز، 
هم زمان منافع آنها برای مشتری و پیامدهای 
مالکیت فکری آن در نظر گرفته می شد. 
برای نمونه مشخص می شد که آیا شرکت 
مایکروسافت می تواند این نقاط تمایز را ثبت 
کند و چتر حفاظت قانونی برای آنها فراهم 
آورد؟ یا آیا خطر نقض حقوق ثبت اختراع 
دیگر شرکت ها وجود دارد؟ در فرآیند توسعه 
کینکت بر روی نقاطی تمرکز شد که هم 
برای مشتریان خیلی خواستنی و هم قابل 
از  پیش  تا  مایکروسافت  بودند.  حفاظت 
این که این محصول را به بازار عرضه کند 
تقاضانامه بیش از 600 اختراع را در ارتباط با 
این محصول ثبت کرده بود. همین بررسی ها 
باعث شد که مایکروسافت از حوزه های فنی 
تا خطر  کند  قبلی دوری  اختراعات  از  پر 
دعواهای حقوقی بعدی به شدت کاهش یابد.

هزینه اشتباه در بازی بزرگان
که  نیست  معنا  این  به  بالا  گفته های 
شرکت های بزرگ بین المللی در این زمینه 
هیچ گونه اشتباهی ندارند. از آنجا که این 
و  فعالند  بین المللی  بازاری  در  شرکت ها 
قوانین ثبت علامت تجاری در کشورهای 
مختلف با هم تفاوت هایی دارند، کار آنها به 
مراتب سخت تر است و باید بابت هر اشتباه 
کوچک خسارات سنگینی بپردازند. برای 
نمونه، در اسفندماه 13۹1 )مارس 2013( 
دادگاه عالی در مکزیک بر مالکیت علامت 
تجاری آیفون )iFone( توسط یک شرکت 
کوچک مکزیکی به همین نام مهر تایید زد. 
این شرکت این علامت را در سال 2003 
)یعنی چهار سال پیش از عرضه محصول 
کرده  ثبت  اپل(  مشهورiPhoneشرکت 
شمار  به  آن  مالک  قانون  منظر  از  و  بود 
می رود. شرکت اپل در سال 200۹ تلاش 
کرد تا این علامت آیفون را در مکزیک ثبت 
کند که به دلیل ثبت قبلی علامتی مشابه 
با مخالفت اداره مالکیت صنعتی مکزیک 
روبه رو شد. اپل تلاش کرد تا از راه دعوای 

حقوقی این علامت را از آن خود کند.
حکم دادگاه عالی مکزیک به معنای این 
است که اپل باید خسارت بهره برداری بدون 
شرکت  آن  به  را  آیفون  علامت  از  مجوز 
پرداخته و برای تداوم حضور با این نام در 
کوچک  شرکت  این  با  هم  مکزیک  بازار 
وال استریت  کارشناسان  برسد.  توافق  به 
تا  معتقدند که شرکت مکزیکی می تواند 
40 درصد کل درآمد فروش گوشی تلفن 
همراه آیفون در بازار مکزیک را به عنوان 
خسارت طلب کند که عددی بسیار بزرگ 

و چشمگیر است.

مالکیت، پیش نیاز سرمایه گذاری
هر روزه در اداره ثبت علامت تجاری ایران 
می توان مدیران و کارآفرینانی را دید که از 
شنیدن خبر عدم امکان ثبت علامت خود 
شوکه می شوند! شوکه می شوند زیرا پیش 
از آن همان نام و نشان را با محصولات و 
خدمات شان همراه کرده و آنها را روانه بازار 
کرده اند! برخی از آنها هزینه زیادی صرف 
بازاریابی و برندسازی هم کرده اند و اکنون 
و  نام  تغییر  با  آن سرمایه گذاری ها  تمام 
نشان محصول بر باد می رود. بنابراین ثبت 
علامت تجاری و اطمینان صد در صدی از 
مالکیت حقوقی بر نام و نشان مورد نظر، 
خشت اول برندسازی است که باید دقت 
کرد که این خشت اول حتی ذره ای کج 

گذاشته نشود.

اشتباه رایج شرکت های ایرانی در برندینگ

علی قوامی
مدرس دانشگاه، مشاور تجاری و 

تحلیل گر بازار

امروزه بسیاری از شرکت های ایرانی به درستی بر اهمیت برندینگ و تاثیر شگرف آن بر تصمیم خرید مشتریان پی برده اند. با این وجود، 
برخی خشت اول این دیوار بلند را کج می نهند! یک غفلت اولیه که کل سرمایه گذاری های بعدی آنها را در معرض خطر قرار می دهد و 

می تواند پیامدهای پرهزینه ای برای شان در پی داشته باشد. اما این خشت اول چیست؟
فرض کنید کسی به شما پیشنهاد دهد که در زمینی که سند ندارد و مالک آن مشخص نیست سرمایه گذاری کنید و یک برج مسکونی 
زیبا و مجهز بنا کنید، آیا شما این پیشنهاد را می پذیرید؟ بی شک چنین نخواهید کرد. برگزیدن و سرمایه گذاری برای شناساندن یک نام 
و نشان تجاری و تبدیل آن به یک برند مشهور بدون اطمینان صد در صدی از مالکیت حقوقی آن با پیشنهاد فرضی بالا تفاوت زیادی 
ندارد اما متاسفانه بسیاری از بنگاه های ایرانی دچار چنین اشتباهی می شوند. اگر چه این اشتباه در بنگاه های کوچک و متوسط ایرانی 
رایج تر است اما گاهی شرکت های بزرگ هم دچار این اشتباه می شوند. همگی به یاد داریم که خودرو پژو پارس در ابتدا با نام پژو سفیر 
توسط ایران خودرو به بازار عرضه شد ولی چندی بعد به پژو پرشیا تغییر نام داد و هم اکنون در بازار با نام پژو پارس عرضه می شود. این 
تغییر نام و خسارت های جدی آن، بیش از هر چیز ناشی از کوتاهی در اعمال مالکیت صد در صدی بر علامت تجاری مربوطه پیش از 

سرمایه گذاری برای شناساندن هرچه بیشتر آن به مشتریان هدف بوده است.
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مهدی طارمی به پرسپولیس بازنمی گردد
علیرغم شایعاتی که طی روزهای اخیر شکل گرفته، بعید است مهدی طارمی قصد 

بازگشت زودهنگام به فوتبال ایران را داشته باشد شایعاتی درباره بازگشت مهدی 
طارمی به پرسپولیس شنیده می شد که از سوی نزدیکان این بازیکن رد شده و با اعلام 

پیشنهاداتی برای ادامه حضور در فوتبال خارج از ایران، آن را تکذیب کرده اند.

قضاوت داور بانوی ایرانی در مسابقه میانمار و نپال
»سلطنت نوروزی« قضاوت مسابقه تیم های فوتبال دختران میانمار و نپال در 

گروه اول مرحله مقدماتی رقابت های قهرمانی جوانان آسیا را بر عهده خواهد داشت. 
کمک های اول و دوم این بازی از فلسطین و کره شمالی انتخاب شده اند. داور 

چهارم از ژاپن و ناظر داوری از مالزی تیم داوری این مسابقه خواهند بود.

کاپیتان مسعود، »مشاور« لیکنز برای بازی پرسپولیس
سرمربی بلژیکی تراکتورسازی در تمرینات روزهای گذشته بارها از مسعود شجاعی 

درباره اتفاقات مختلف مشورت گرفته است. حالا که او نمی تواند در داخل زمین مقابل 
پرسپولیس کمکی به تیمش انجام دهد، بیرون از زمین نکاتی که به نظرش می رسد را 

به لیکنز می گوید تا به این شکل تاثیرگذاری خودش را نشان دهد.

قسط اول طلب کی روش پرداخت شد
مدیر روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان اعلام کرد که اولین قسط مطالبات کی 

روش پرداخت شده است. این موضوع می تواند خطر شکایت کارلوس از فدراسیون 
فوتبال و مشکلات جانبی را کمتر کند و دست کم می تواند از مصاحبه های تند و 

خشن این مربی تا رسیدن زمان قسط بندی جلوگیری کند.

نامجو مطلق: شفر نباید مفسر جام جهانی می شد
مجید نامجو مطلق در خصوص حواشی استقلال و سرمربی اخراجی این تیم 

گفت:»مشکل استقلال از جایی شروع شد که شفر به عنوان مفسر جام جهانی 
2018 با یکی از شبکه های تلویزیونی قرارداد بست. او به همین بهانه تهران را ترک 

کرد تا باشگاه یارگیری کند و تمرینات آماده سازی هم دیر آغاز شد.«

کوتاه از ورزش
ایران و جهان بعضی ها داغشو دوست دارن 

بیل  می خواهد کل دوران حرفه ای اش را در رئال سپری کند
در حالی که روز به روز شایعات در خصوص جدایی بیل از رئال مادرید افزایش می 

یابد، جاناتان بارنت ایجنت بیل در مصاحبه با   BBC Radio Wales گفت:»گرت 
100% به رئال مادرید متعهد است. چیزی تغییر نکرده است. او می خواهد کل دوران 

حرفه ای اش را در رئال مادرید سپری کند.«

قرارداد تام دیویس با اورتون تا سال 2023 تمدید شد
تام دیویس، هافبک جوان باشگاه اورتون، قرارداد جدیدی با این تیم امضا کرد.

به گزارش اسکای، دیویس که در فصل جاری رقابت های لیگ برتر 16 بار برای 
تیمش به میدان رفته است، از 11 سالگی در اورتون حضور دارد و تجربه شش بار به 

بازو بستن بازوبند کاپیتانی تیم بزرگسالان اورتون را در کارنامه دارد.

مذاکرات جدی رئال با اندومبله آغاز شد
به نقل از آ.اس، رئال مادرید به درخواست زیدان به فکر جذب تانگوی اندومبله، 

هافبک دفاعی 22 ساله تیم فوتبال لیون است. مدیر برنامه های او هفته گذشته به 
مادرید آمد و مذاکراتی را هم با باشگاه انجام داد و به نظر می رسد مذاکرات برای هر 

دو طرف رضایت بخش بود.

سوارز: آینده لیورپول واقعا درخشان است 
لوئیس سوارز با ستایش از تیم سابقش لیورپول گفت:»حالا دیگر به موقعیتی رسیده 

که می توان گفت آینده درخشانی در انتظار این تیم است. امسال مسابقه برای فتح جام 
قهرمانی در انگلیس آنقدر نزدیک و تنگاتنگ است که اعلام یکی از دو تیم لیورپول 

یا منچسترسیتی به عنوان قهرمان امسال لیگ برتر واقعا غیرممکن شده.«

ریو فردیناند مدیر ورزشی یونایتد می شود؟
منچستریونایتد  باشگاه  پیشکسوت  فردیناند،  ریو  دیلی میل مدعی شد  نشریه 

با اد وودوارد جلسه ای برگزار کرده و پس از این جلسه فردیناند احتمالاً به عنوان 
مدیر ورزشی باشگاه یونایتد منصوب خواهد شد. خانواده گلیزر، مالکین باشگاه 

منچستریونایتد همیشه تمایل داشته اند که با او ادامه همکاری بدهند.

عصر دیروز صورت گرفت؛
شکست گل ریحان در آخرین بازی لیگ یک

سوژه  روز

گل ریحان البرز در روز پایانی رقابت های لیگ دسته اول در مقابل قهرمان این فصل 
از رقابت ها شکست خورد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مهر، هفته پایانی رقابت های لیگ یک امروز در 
شهرهای مختلف برگزار شد و در یکی از این دیدارها تیم فوتبال گل گهر موفق به 

کسب پیروزی یک بر صفر مقابل میزبان خود گل ریحان البرز شد.
این بازی از ساعت 18 با قضاوت رضا کریمی برگزار شد که تک گل گل گهر سیرجان 

رو عباس پور خسروانی به ثمر رساند.
البته رقابت های این هفته لیگ یک اصلاً حساسیتی نداشت؛ چرا که دو تیم صعود 
کننده به لیگ برتر یعنی شاهین شهرداری بوشهر و گل گهر سیرجان مشخص 

شده بودند.


